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ILIE GHEORGHE: 

"Teatrul - al doilea mod al meu de a exista" 
O Domnule Ilie Gheorghe, în urmă cu mai mulţ i ani i-aţi 

declarat unui reporter că, în ciuda unei Invitat ii pe prima 
scenă a ţării, preferaţ i să j ucaţ i mai departe

' 
la Craiova. 

Ceea ce m-a impresionat atunci a fost exemplul cu acel 
cactus, care s-a uscat după ce a fost luat din pământul lui 
�i mutat în alt loc. 

• Era vorba de o magnolie, şi nu de un cactus, o specie de 
magnolie pe care o am şi eu acum în propria mea curte, la fereastră. 
Într-adevăr, atunci mi s-a făcut oferta să vin la Bucureşti, la Teatrul 
Naţional. Şi, după ce am chibzuit (nu mult), am zis: aş fi exact ca 
magnolia care a fost scoasă (după ce prinsese rădăcini puternice) şi 
adusă în faţa Naţionalului din Craiova. I-au fost ciuntite toate ramurile 
şi a rămas un ciot. Era magnolia pe care o admira un oraş întreg. 

O Unde se găsea? 
• Era în faţa pieţei, în curtea unui doctor, Criveanu. Toată lumea 

o ştia de .magnolia lui Criveanu". Când s-a făcut sistematizarea 
oraşulu i ,  n-au protejat casa, n-au protejat nimic, s-au gândit să 
protejeze magnolia asta. Au scos-o de acolo şi au adus-o în faţa 
teatrului, dar acolo s-a ales praful de ea, pentru că rădăcinile ei s-au 
uscat. Astfel, privind pe'fereastră, îi spuneam celui care mă întreba: 
priviţi ce s-a ales de magnolia asta, dacă a fost adusă de unde 
prinsese rădăcini. Cred că acelaşi lucru s-ar alege şi de mine dacă 
aş pleca de unde am prins rădăcini. Şi, pe urmă, mă gândeam şi la 
faptul că prietenii ţi-i faci până la o anumită vârstă. Mai erau şi 
timpurile grele. Aveam copiii care creşteau şi aveau nevoie de 
sprijinul meu. Aşa că am rămas la Craiova, şi bine am făcut. 

O Legat de recenta dumneavoastră opţ iune pentru 
teatrul  din Vâlcea, unde,  deoca mdată, j ucaţ i doar în 
Decameronul, e tot o opţ iune sentimentală? 

• Opţiunea pentru teatrul din Râmnicu-Vâlcea a fost opţiunea 
pentru regizorul Silviu Purcărete. În realitate, a fost însă opţiunea lui 
pentru mine. Înainte de a începe lucrul la Decameron 645, m-a 
sunat acasă, mi-a spus ce are de gând să facă şi că nu pleacă la 
drum dacă nu are acceptul meu. Cine poate să-I refuze pe Silviu 
Purcărete? Acum ştiu ce are de gând să facă şi acolo, ştiu ce are de 
gând să facă şi la Craiova, întrucât sunt una din .piesele" pe care el 
contează. 

O Doriţ i să rămâneţ i la Vâlcea doar cât va monta Silviu 
Purcărete? 

• Da, câtă vreme montează Purcărete acolo şi câtă vreme legile 
vor permite cumulul de funcţii. Pe vremuri atât de grele, n-am de ce 
să dau la o parte un cât de cât câştig de-acolo, cu care-mi mai 

îndulcesc un pic necazurile casei. 

O Cred că nu ar fi lipsit de interes pentru cititorii no�tri 
să afle care a fost �i care va fi periplul  dumneavoastră 
european �i mondial cu cele două teatre în care activaţi. 

• Am să amintesc doar câteva. Sfârşitul lui 1 993 a însemnat o 
plecare la Glasgow, în Marea Britanie, aceasta fi ind a şaptea 
plecare a anului. Pentru retrospectiva pe care mi-aţi solicitat-o, aş 
zice că am început cu Canada, prin Festivalul de la Montreal, 
Festivalul .Casa Americii", unde spectacolului Titus Andronicus 
i s-a decernat Premiul Criticii pentru cel mai bun spectacol străin 
prezentat în festival şi pe o scenă canadiană. Pe urmă, de acolo am 
plecat în Australia, la Melbourne. Eu am mai rămas, două săptămâni 
la Sidney şi Canberra, unde am susţinut un spectacol coupe cu 
scene din Caragiale şi din Mobilă �i durere. A fost minunată acea 
lună de zile în Australia. De acolo, decorul a venit la Munchen, unde 
am avut, în opt zile, două spectacole cu Titus, două cu Ubu rex. 
De asemenea, am fost la Viena, unde am avut premiera cu Phaedra 
şi unde am sosit venind de la Amsterdam; apoi în Belgia, la Anvers. 
La Ed i nbu rgh vom da,  ca să z ic aşa, câteva exerciţ i i  d i n  
Decameron pentru oamenii de  teatru din Marea Britanie. Cam asta 
ar fi. 

O N-a� vrea să vă pară deplasată comparaţia, dar am 
impresia că, de când a ieşit în lume, Teatrul Naţional din 
Craiova e asemenea unu i  satelit care,, o dată lansat pe 
orbită, se deplasează fără probleme. 

• Da, într-adevăr, teatrul craiovean a i ntrat într-o zonă de 
imponderabil itate, i s-a dat bobârnacul de impuls, iar acum el 
pluteşte. La toate marile festivaluri, la întâlnirile cu marii manageri, 
noi am făcut contracte pentru Festivalul de la Hong-Kong din '94, 
cel de la Istanbul din luna mai a aceluiaşi an. Avem perfectat � 
turneul din Coreea de Sud. Suntem invitaţi pentru patru săptămâni în 
Marea Britanie. Cu Titus Andronicus vom merge la Festivalul 
.Shakespeare" de la Royal Shakespeare Company. Suntem, de 
asemenea, invitaţi şi la Stuttgart. 

O Chiar dacă sună uşor retoric, v-aş întreba: secretul 
acestor mari izbânzi să fie seriozitatea trupei craiovene? 

• N umai seriozitatea trupe i ,  serioz itatea ech ipe i ,  l i psa 
veleitarismului, inexistenţa acelor actori care-şi dau aere de vedete. 
Chiar eu, dacă m-aţi întreba cum fac această meserie, pot să spun 
că o fac precum un ·profesionist, dar cu un fond interior de ... 
amator. Aţi văzut că în lume sunt foarte multe echipe de rugby 
extraordinare, care au în componenţa lor jucători ce în viaţa civilă 
sunt bucătari, doctori ortopezi sau mai ştiu eu ce. Ei bine, eu aş vrea 
să mă socotesc gospodar în viaţa civilă şi actor amator în viaţa 
profesională, pentru că o fac cu credinţă. Adică tocmai un om care 
pare normal, chiar de o uluitoare normalitate în viaţa civilă, este 
posedat de diavol atunci când ajunge pe scenă. Tocmai starea asta, 
pe care eu mi-o socotesc de amator, cred că e importantă. Dacă aş 
juca marcat de ideea că sunt profesionist, m-aş plictisi odată, aş 
constata că actoria e o profesie ca o corvoadă, precum un om care 
e nevoit într-o viaţă întreagă să găurească numai ace sau să pună 
numai ştifturi, în serie. Eu nu mă socotesc deloc perfect pe scenă, ci 
perfect în ce fac eu, acolo, când mă duc şi-mi sap via, îmi îngrijesc 
de stupi, îmi aranjez pomii, îmi stropesc via, mi-o culeg, îmi fac vinul, 
îmi cresc păsările din curte şi, când sunt chemat să mă duc să fac 
teatru, apăi asta o fac cu o patimă nemaipomenită. Îndrăznesc să 
spun că teatrul e al doilea mod al meu de a exista, al doilea fel 
de a fi. 

MIHAI CLAUDIU CRISTEA 


